
COÖRDINATIE DER ILLEGALITEIT?

de regering zich evident was gaan interesseren voor de verhoudingen binnen
de illegaliteit, maar daartoe bleef dan, zo vermoeden wij, de waardering
beperkt.'

*

In januari hadden de koningin en van Lidth de Jeude met Ausems gesproken
en hem gezegd dat de koningin onmiddellijk na de bevrijding een aantal
geautoriseerde vertegenwoordigers der illegaliteit wilde raadplegen --nu
was het mei en de zaak was nog steeds geen stap verder gekomen. Wèl 'hadden
zich bij de koningin de denkbeelden geconcretiseerd hoe het adviserend col-
lege van illegale voormannen samengesteld kon worden. Hierbij hadden de
stukken d.d. 3 en 12 januari die van Heuven Goedhart, van Randwijk,
Slotemaker, Bosch en van Holthe met het oog op een mogelijke anti-
Hitler-Putsch naar Londen gezonden hadden, een belangrijke rol gespeeld.
Gerbrandy had Visser 't Hooft (die er op aangedrongen had dat Bosch des-
noods alléén 'bewindvoerder' in een 'vacuüm' zou worden) eind januari
doen weten dat de regering niet in de realiteit van de Duitse samenzwering
geloofde, maar daarmee was nog niet geantwoord op het voorstel van de
vijf genoemden. instanties in het leven te roepen waarvan de een de illegaliteit
zou coördineren en de ander 'in het 'vacuüm' de regering zou vertegen-
woordigen. Aan een de illegaliteit representerende instantie had de koningin,
gelijk reeds opgemerkt, behoefte - voor adviezen. In maart zond Gerbrandy
dienaangaande Visser 'e Hooft het volgende telegram":

'Hare Majesteit hoopt dat te zijner tijd een Comité van Advies zal samengesteld

1Medio mei kwam Ausems via zijn Bussumse relatie ir. van Wijngaarden in contact
met de reserve-luitenant N. M. Japikse die een van de adjudanten geweest was van
generaal Reynders, Winkelmans voorganger als opperbevelhebber van land- en
zeemacht. Japikse zei hem dat de OD naar de mening van generaal Reynders niet
betrouwbaar was. Kon niet beter, zo vroeg Japikse, Reynders in het 'vacuüm' het
militair gezag uitoefenen? Ausems legde die vraag aan Londen voor. BI zond hem
op 5 juni het volgende antwoord: 'Regering niet bereid vooralsnog eenhoofdig
gezag gedurende eventueel vacuüm aan te wijzen. Zij zal tezijnertijd zoveel nodig
in haar vertegenwoordiging voorzien.' Hierop volgde de eveneens al eerder door
ons aangehaalde passage waarin stond dat de OD zich 'onmiddellijk onder bevelen
Militair Gezag' moest stellen. (Vollgraff: 'Overzicht telegrammen', p. 46).
, Wij zijn er niet van overtuigd dat Reynders tevoren kennis gedragen heeft van
de stap die Japikse ondernam. Japikse heeft ons dienaangaande begin '76 geen zeker-
heid meer kunnen verschaffen. 2 Tekst: Enq., dl. VII b, p. 30.
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